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 آگاهانه به استقبال 
جهان پیچیده فردا برویم

در همین حین که ما منفعلانه در حال کشمکش برای قانونمند ساختن 
و مدیریت شبکه های اجتماعی و فضای مجازی هستیم، شاهد اوج گیری 
فناوری  های جدید و شتاب بالای آنها برای درنوردیدن ابعاد گوناگون زندگی 
بشر هستیم و اندیشمندان از جهان فردا می گویند که دیگر شباهتی به این 

روز  ها نخواهد داشت. 
متاورس یکی از همین فناوری  هاس��ت که به قول سازنده آن نسل آینده 
اینترنت را با محیط های مجازی سه بعدی آنلاین برای انسان   ها به ارمغان 
آورده و در پی آن است از طریق هدست های واقعیت مجازی، عینک های 
واقعیت افزوده، اینترنت را همچون جهانی سه بعدی پیش روی ما بنا سازد 
تا خیلی واقعی و ملموس از دریچه گوشی های هوشمند، رایانه های شخصی 
و کنسول های بازی رد شویم و قدم در آن بگذاریم. از همین حالا آنالتیکس 
پیش بینی کرده که ارزش بازار جهانی متاورس تا سال ۲۰۲۶ به ۴۲میلیارد 
دلار می رسد و به گفته گارتنر، تا سال ۲۰۲۶ حدود ۳۰ درصد سازمان   ها و 
مؤسسات جهان، محصولات و خدماتی در متاورس ارائه می کنند. همین 
گزارش می گوید تا سال ۲۰۲۶ بیش از ۲۵ درصد انسان   ها حداقل روزانه یک 
ساعت در متاورس خواهند بود و در پی همین احتمالات باشگاه منچستر 
سیتی پیش دستانه ورزشگاه خود را در متاورس بنا کرده و حالا یورونیوز هم 
خبر داده است که مدرسه ای در ایالت فلوریدای امریکا درنظر دارد از  ماه  اوت 
سال ۲۰۲۲ کلاس   هایی مجازی را در متاورس برگزار کند. مسئولان این 
مدرسه در نظر دارند هدست های ویژه متاورس را در اختیار حدود ۱۳۰۰ 
دانش آموز بگذارند تا آنها بتوانن��د در کلاس های دنیای واقعیت مجازی 
شرکت کنند؛ اینگونه دانش آموزان می توانند برای مثال در کلاس تاریخ به 
روم باستان یا اتاق بیضی شکل کاخ سفید بروند یا در کلاس نجوم و علوم 

سیاره های مختلف را در متاورس از نزدیک تماشا کنند. 
هوش مصنوعی نیز از سوی دیگری در حال قبضه کردن جهان است و حتی 
فریاد نگرانی   ها از ربوده شدن فرصت های شغلی از سوی ربات های هوشمند 
کارگر که کارآمدی بیشتری هم نسبت به انسان   ها دارند، بلند شده است 
و نتایج نظرس��نجی جدید Clifford Chance از سیاس��ت گذاران و 
کارشناسان فناوری ایالات متحده، بریتانیا، آلمان و فرانسه، نشان می دهد 
که آنها درگیر نگرانی   ها و چالش   هایی برای وضع قانون و سیاس��ت برای 
مدیریت هوش مصنوعی و خط و مش��ی های آن با جهان واقعی هستند 
و آسیب های این فناوری به عدالت را جدی می بینند. نگرانی های آنها بر 
اساس آمار به دست آمده که وب سایت »هوشیو« آن را به فارسی گزارش 
کرده، عبارت اس��ت از: امنیت س��ایبری: ۹۴درص��د؛ حریم خصوصی، 
محافظت و اش��تراک داده: ۹۲درصد؛ سوءاس��تفاده و استثمار جنسی 
کودکان: ۹۰ درصد؛ اطلاعات نادرس��ت: ۸۶درصد؛ مشارکت اقتصادی: 
۸۱درصد؛ استفاده اخلاقی از هوش مصنوعی: ۷۸درصد؛ ایجاد فضای امن 
برای کودکان: ۷۸درصد؛ آزادی بیان در فضای مجازی: ۷۶درصد؛ رقابت 
عادلانه شرکت های فناوری: ۷۵درصد؛ سوگیری و شفافیت الگوریتمی: 
۷۱درصد؛ تعدیل محتوا: ۷۰درصد؛ رس��یدگی به اقلیت   ها و محرومین: 
۷۰درصد؛ س��لامت عاطفی: ۶۵درصد؛ سلامت عاطفی و روان شناختی 
کارب��ران: ۶۲درصد؛ رفتار با نیروه��ای آزادکار: ۶۲درص��د و خودآزاری: 

۵۳درصد. 
این موارد در کنار احتمالاتی که از تأثیر جهان متاورس بر سبک زندگی 
انسان   ها داده می ش��ود که می تواند تمامی نهادهای اقتصادی، تربیتی، 
سیاس��ی، فرهنگی و اجتماعی را دگرگون کند و اخت��لالات هویتی ای 
که ممکن اس��ت با رفت وآمدهای دائمی انس��ان   ها بین جهان دلخواه و 
خودساخته متاورس و جهان پررنج و درد واقعی به وجود بیاید، نگرانی   هایی 
هستند که خیلی زود به انسان ایرانی نیز سرایت و او را درگیر ابعاد مختلف 
خود خواهد کرد. اندیشیدن فعالانه به این تأثیرات می تواند از همین امروز ما 
را برای استقبال آگاهانه از فناوری   ها و فرهنگ سازی، آموزش، آگاهی بخشی 

و مهارت آموزی مناسب با جهان پیچیده  پیش رو آمده سازد. 
اگر ما از امروز به فکر استفاده بهینه و حداکثری از این فناوری ها نباشیم 
و زیرساخت آن را فراهم نیاوریم و بخواهیم باز هم منفعلانه صبر کنیم تا 
بعد از احاطه شدن کامل به خود بیاییم، خیلی زود تجربیات قبلی به شکلی 
غافلگیرانه تر برایمان تکرار می شود. آنگاه شاید تبعات منفی  بر اثرات فراوان 
مثبت برتری یابد و باز هم مثل امروز، چالش   ها همچون کلافی سردرگم 
مقابلمان قد علم کنند. پس بیایید تحولات جهان پی��ش رو را دریابیم و 

آگاهانه به استقبال آینده برویم. 

محمد صادق عبداللهی

در نشست بررسی طرح تنظیم گری فضای مجازی عنوان شددر نشست خبری سخنگو عنوان شد

موافقت مشروط شورای نگهبان
 با انتخابات الکترونیکی

دسترسی  به  پلتفرم های خارجی 
محدود نمی شود

س�خنگوی ش�ورای نگهب�ان می گوی�د 
ای�ن ش�ورا ب�ا برگ�زاری الکترونیک�ی 
انتخاب�ات مواف�ق اس�ت، ب�ه ش�رط 
اینک�ه امنیت آرای م�ردم تأمین ش�ود. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، انتخابات 
الکترونیک��ی از خدمات دول��ت الکترونیک 
است که به رأی دهنده این امکان را می دهد با 
بالا  ترین ضریب امنیتی و حفاظتی، رأی خود 
را به صورت الکترونیکی ارائه کند. در کشور 
ما در سال های گذش��ته تلاش های فراوانی 
برای الکترونیکی کردن انتخابات انجام شده 

که نتیجه قابل تأملی نداشته است. 
فراگیر  تری��ن قان��ون بالادس��تی در ح��وزه 
برگ��زاری انتخاب��ات در ای��ران، بن��د ۱۲ 
سیاست های کلی انتخابات است که به مسئله 
انتخابات الکترونیک پرداخته اس��ت. در این 
بند آم��ده  بهره گی��ری از فناوری های نوین 
در جهت حداکثرس��ازی شفافیت، سرعت و 
سلامت در اخذ و ش��مارش آرا و اعلام نتایج 
که تأکی��دی بر لزوم بهره گی��ری از ابزار   ها و 
ش��یوه های نوین در فرایند انتخابات است. 
روز ۸ آبان نخستین نشست تخصصی درباره 
آخرین وضعیت فنی انتخابات الکترونیک در 
کشور با حضور معاون سیاسی وزارت کشور 

برگزار شد. 
سخنگوی ش��ورای نگهبان در نشست خبری 
دی��روز همچنی��ن درب��اره طرح موس��وم به 
صیانت گفت: گاهی تصویب ی��ک قانون فراز 
و نشیب های زیادی دارد و تفاوت متن اولیه با 
آنچه در نهایت تصویب می شود فاصله زیادی 
دارد. با توجه به اینکه نمی دانیم مصوبه مجلس 
درباره صیانت چ��ه چیزی خواه��د بود هنوز 
نمی توانیم درباره آن اظهار نظر کنیم. به گفته 
طحان نظیف، موافقان و مخالفان نظرات خود 
را باید در یک فضای آرام اع��لام کنند. بعد از 
تصویب شورای نگهبان نظر خود را درباره طرح 

صیانت می دهد. 
س��خنگوی ش��ورای نگهب��ان درب��اره لایحه 

رتبه بندی معلمان هم گفت: ش��ورای نگهبان 
به دنبال حل مسئله است. این لایحه در مجلس 
تصویب شده اما هنوز به دست ما نرسیده است. 
به گفته او، نسبت به لایحه رتبه بندی معلمان 
دو دسته ایراد مطرح بود؛ شامل مالی و غیرمالی، 
چون این موضوع » لایحه « است نسبت به اصل 
آن ایراد نداریم، اما نسبت به آنچه مجلس اضافه 
می کند ایراد وارد بود که بررسی خواهیم کرد 
که آیا مجلس در این موضوع به لایحه برگشت 
خواهد کرد یا دولت بار مال��ی جدید را خواهد 
پذیرفت یا خیر، بنابر این ما به دنبال حل مسائل 

فرهنگیان خواهیم بود. 
سخنگوی ش��ورای نگهبان در پاسخ به سؤالی 
درب��اره اینک��ه آیا ش��ورای نگهبان با اس��اس 
ش��فافیت در مجلس موافق است یا خیر و نظر 
شورا نسبت به طرح شفافیت آرای نمایندگان 
چیست، گفت: هر چیزی که به شفافیت کمک 
کند ما با آن موافقیم، اما باید صبر کنیم تا طرح 
شفافیت به نتیجه برسد و بعد از آن اعلام نظر 

خواهیم کرد.
 سخنگوی ش��ورای نگهبان در پاسخ به سؤالی 
درباره بر اینکه معمولاً هر س��ال ش��اهد عدم 
شفافیت بودجه ش��رکت های دولتی هستیم، 
در حال��ی ک��ه بودج��ه ش��رکت های دولتی، 
س��ه چهارم کل بودجه را در برمی گیرد. از نظر 
ش��ورای نگهبان این موضوع مغایرتی با قانون 
اساسی ندارد، گفت: به دلیل آنکه شرکت های 
دولتی ش��خصیت مس��تقلی دارند، بخشی از 
اس��تقلال را برای آنان قائل هس��تند، اما نباید 
معنای این مسئله آن باشد که ما عدم شفافیت 
بودجه شرکت های دولتی را بپذیریم. به گفته 
طحان نظیف، س��هم زیادی از بودجه کشور به 
شرکت های دولتی اختصاص پیدا می کند و باید 
معلوم شود که دخل و خرج این شرکت   ها دقیقاً 
به چه صورتی است و شورای نگهبان نسبت به 
این موضوع حساسیت دارد. در نظام حقوقی ما 
برخلاف برخی کشور های دیگر مجلس می تواند 
بودجه را بررسی و رسیدگی کند و در مواردی 
آن را تغییر دهد، مش��روط بر اینک��ه کلیت و 

شاکله بودجه تغییر نکند. 
س��خنگوی ش��ورای نگهبان درباره نظر این 
شورا نسبت به مذاکرات وین، گفت: بررسی 
توافق هس��ته ای بس��تگی به ماهیت توافق 
دارد، چون توافق ص��ورت نگرفته، نمی توان 
درباره بررس��ی یا عدم بررسی آن در شورای 
نگهب��ان اظهارنظ��ر کرد. طح��ان نظیف در 
بخشی از س��خنانش گفت: طرح انتقال آب 
از دریای عمان به سیس��تان و بلوچستان در 
جلسه شورای نگهبان بررسی شد و ابهامات 
ش��ورا برطرف ش��ده و در نهایت مورد تأیید 

قرار گرفت. 

قرار نیست در دسترسی مردم به پلتفرم های 
خارجی مشکلی ایجاد شود، بلکه تدابیری 
می اندیش�یم که اگر پلتفرم ه�ای خارجی 
بخواهند مش�کلی ب�رای کس�ب و کارهای 
داخل�ی ایج�اد کنن�د، اج�ازه ندهی�م. 
به گزارش ایرنا، نشس��ت بررس��ی طرح صیانت 
با حضور رضا تقی پور، رئیس کمیس��یون طرح 
صیانت؛ مهرداد ویس کرمی، نماینده خرم آباد؛ 
علی یزدی خ��واه، زهره الهیان و غلامحس��ین 
رضوانی، نماین��دگان تهران به عن��وان اعضای 
کمیس��یون صیانت برگزار ش��د. در ابتدای این 
نشست رئیس کمیس��یون  طرح صیانت گفت: 
نس��خه های قبلی نکات مهمی را داشتند اما در 
نس��خه جدید تلاش کردیم موض��وع قانون را 
به چند عنوان محدود کنی��م و به همین علت، 
نام ط��رح تغییر کرده اس��ت. در نس��خه جدید 
روی موضوع تنظیم مق��ررات تمرکز کرده ایم. 
تقی پور تأکید کرد: نظ��ام حکمرانی در فضای 
مجازی روش��ن نیس��ت. آخرین قانونی که در 
این حوزه وضع شده اس��ت مربوط به سال ۸۷ 
است. نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: 
در فصل ششم حمایت از حقوق کاربران ، تلاش 
کردیم حفظ حریم خصوص��ی را قانونی کنیم. 
امروز در کش��ور هیچ قانونی در مدیریت فضای 
مجازی وجود ندارد اگر داده های مردم به دست 
پیام رس��ان های خارجی تاراج ش��ود، هیچ منع 

قانونی وجود ندارد. 
رئیس کمیس��یون صیانت اظهار داش��ت: ۱۰ 
سال اس��ت که ش��ورای عالی فضای مجازی 
فعالیت می کند اما مصوباتش اجرا نمی ش��ود، 
قوه قضائیه خواس��تار تنظی��م قوانین قضایی 
در این خصوص بود. در فص��ل ۷ مجازات   ها را 
تعیین کردیم، هش��ت مرحله از اخطار کتبی، 
شفاهی، جریمه و غیره پیش بینی شده است. 
به عنوان مثال اگر اپراتور و کاربری به تعهدات 
خود عمل نک��رد، وزارت ارتباط��ات می تواند 
مدت زمان اعتبار پروان��ه اش را کاهش دهد یا 
اجازه افزایش کاربرهایش را ندهد. این قانون 

پایه خوبی برای تنظیم و تدوین قوانین بعدی 
است. تدوین نظام تنظیم مقررات مهم است. 
در این قانون به رمز ارز  ه��ا کاری نداریم، البته 
وزارت اقتصاد را مکلف ب��ه قانونگذاری در این 

حوزه کرده ایم. 
علی یزدی خواه، عضو کمیسیون مشترک گفت: 
۲۳ نماینده عضو کمیسیون مشترک هستند که 
از طرف نمایندگان انتخاب شدند، حضور همه 
نمایندگان آزاد اس��ت، هم��کار عزیزی که در 
جلس��ه آخر حضور داش��تند عضو کمیسیون 
نبودند و ما اجازه دادیم در جلس��ه کمیسیون 
حضور یابند، صحبت کنند، از خودش��ان فیلم 
بگیرند و پخش کنن��د. در ادامه تقی پور گفت: 
در جلسه بررسی کلیات سه بار اعلام کردم که 
موافقان و مخالفان نام نویسی کنند، هیچ وقت 
مخالفی نام نویس��ی نکرد علت این است که در 
اصل و متن طرح کسی حرفی برای گفتن ندارد 

و فقط عده ای در حاشیه حرف می زنند. 
در ادامه زه��ره الهیان، نماین��ده تهران گفت: 
اتاق های فکر در حال برنامه ریزی هس��تند تا 
ذهن مردم را علیه این طرح بدبین کنند. یک 
جنگ ش��ناختی در مورد این طرح در جریان 
اس��ت و رس��انه های خارجی مانع ساماندهی 
فض��ای مجازی هس��تند. ویس کرم��ی، دبیر 
کمیس��یون طرح صیان��ت نیز اظهار داش��ت: 
در بررس��ی کلیات طرح مخالفی نام نویس��ی 
نکرد، لذا موافقان هم نام نویسی نکردند، چون 
در ۴۸ جلسه در کمیس��یون در خصوص این 
طرح بحث و بررس��ی صورت گرفت. در شبکه 
ملی اطلاع��ات محدودیت بان��د نداریم و پول 
پهنای باند ب��ه طرف خارج��ی نمی دهیم لذا 
بهترین فضا برای کس��ب و کار اس��ت. در این 
شبکه وابس��تگی به خارج ، رقیب و حریف کم 
می شود تا استقلال داشته باشیم و کلید کسب 
و کار به دس��ت رقیب نباشد که کسب و کار  ها 
آسیب پذیر نشود. همان زمان گفتند اینترنت 
قطع می شود ۱۱ سال گذشته هنوز قطع نشده 
اس��ت. ش��بکه ملی اطلاعات همه مزیت های 
اینترن��ت را دارد و علاوه ب��ر آن مزیت مهمی 
دارد که اس��تقلال اس��ت. رئیس کمیس��یون 
مش��ترک اظهار داش��ت: این قان��ون تبعیض 
بین سکوهای داخلی و خارجی را بر می دارد، 
س��کوهای داخلی می گویند ما باید در مقابل 
دهها نهاد پاسخگو باشیم اما شما دست تان به 
سکوهای خارجی نمی رسد. زهره الهیان، عضو 
کمیسیون مشترک هم تأکید کرد: قرار نیست 
در دسترس��ی مردم به پلتفرم ه��ای خارجی 
مشکلی ایجاد شود، بلکه تدابیری می اندیشیم 
که اگر پلتفرم های خارجی بخواهند مش��کلی 
برای کس��ب و کارهای داخلی ایج��اد کنند، 

اجازه ندهیم. 

    نورنیوز: دریابان شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی در حساب 
توئیتری خود نوشت: هیچ چیز نفرت انگیزتر از جنگ نیست اما وقتی 
غرب با روش های مختلف در پی ضربه به امنیت ملی کشورهاست، عملًا 
مسئول مستقیم جنگ   ها و بحران هایی است که با هدف ایستادگی در 

برابر راهبرد غرب شکل می گیرد. 
    رسا: س��خنگوی هیئت رئیس��ه مجلس خبرگان رهبری ضمن 
تشریح دس��تور کار نهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری در دوره 
پنجم، گفت: نهمین اجلاس رس��می مجلس خب��رگان رهبری در 
روزهای سه   شنبه و چهار  شنبه ۱۷ و ۱۸ اسفند ۱۴۰۰ برگزار می شود. 
آیت الله خاتمی درباره دس��تور کار اجلاس اف��زود: یکی از مهم  ترین 
برنامه های این اج��لاس، حضور رئی��س حمهور محت��رم به عنوان 
شخصیت مدعو است که ضمن »تشریح برنامه های دولت برای بهبود 
اوضاع اقتصادی کشور و حل مش��کلات معیشتی مردم«، اظهارات و 
مطالبات اعضای محترم خبرگان رهبری را استماع و طبق آیین نامه 
داخلی خبرگان به پرسش های مطروحه پاس��خ خواهند گفت. وی 
همچنین از دیدار حضوری نمایندگان مجلس خبرگان با مقام معظم 

رهبری )مدظله العالی( در روز ۱۹ اسفندماه خبر داد. 

ژه
علی صوفی، فعال سیاسی با سابقه اصلاح طلب معتقد است وی

که اگر تمامی موانع پیش روی اصلاح طلبان نیز برداش��ته 
شود، آنها نخواهند توانست در انتخابات آتی موفقیتی کسب 

کنند، چرا که اعتماد و همراهی مردم را از دست  داده اند. 
صوفی، دبیر کل حزب پیشرو اصلاحات، عملکرد بد مجلس 
و دولت را در ناامیدی مردم از اصلاحات مؤثر می داند: »از 
س��ال ۹۶ به بعد جامعه ایران دستخوش تغییرات اساسی 
شده اس��ت و مردم به نوعی به یأس، دلمردگی و دوری از 
جریانات سیاسی مبتلا شده اند و این امر به خاطر عملکرد 
بدی است که از مجموعه نظام سیاسی به ویژه از منتخبان 

خود در مجلس و دولت دیده اند«. 
تلاش اصلاح طلبان این است طی این سال   ها که به خاطر 
عملکرد دولت و مجلس برآمده از اصلاحات، در سقوط به 
چاه »کاهش سرمایه اجتماعی« بوده اند، کل نظام سیاسی 
کشور را هم با خود همراه کنند. از همین رو است که صوفی 
هم از عملکرد بد »مجموعه نظام سیاسی« می گوید، گرچه 
حداقل آنقدر منصف اس��ت که بر مجل��س و دولت تأکید 

ویژه کند. 
صوفی با بیان اینکه میان اصلاح طلبی و اصلاح طلبان تفاوت 
وجود دارد، تصریح دارد که اصلاح طلبان دیگر در جایگاه 
نمایندگی جنبش اصلاح طلبی نیستند: »اصلاح طلبی یک 

جنبش است اما اصلاح طلبانی که این جنبش را نمایندگی 
می کردند و مردم آنها را قبول داش��تند الان در آن جایگاه 
نیس��تند. اصلاح طلبی ی��ک تفکر و جنبش اس��ت که راه 
خودش را ادامه می دهد، ممکن اس��ت که اشخاص عوض 

شوند ولی این راه ادامه پیدا کند.«
او با بیان اینک��ه در انتخابات مجلس س��ال ۹۴ کس��انی 
را درلیس��ت گذاش��تیم که خود اصلاح طلبان هم آنها را 
نمی شناختند، می گوید: »در واقع ناکارآمدی لیست باعث 
ش��د که مردم از منتخبان خود گریزان شوند یا عدم تعهد 
منتخبان نسبت به آنچه به مردم وعده داده بودند، باعث شد 
که مردم ناامید، مأیوس و گریزان شوند. اگر آن منتخبان به 
اصول خود و آنچه وعده داده بودند، پایبند بودند و اگر در 
جایگاه نمایندگی متحد   می شدند و در ادامه اگر در جایگاه 
ریاس��ت جمهوری، آقای روحانی به وعده های خود عمل 
می کرد، طبعاً مردم اگر نارسایی   هایی هم وجود داشت، از 
چش��م اصلاح طلبان یا منتخبانشان نمی دیدند ولی مردم 
دیدند که این منتخبان اساساً برگشته اند و کلًا ازآنچه وعده 
داده بودند، روی گردان شدند؛ بنابراین این ناکارآمدی باعث 

شد که مردم از اصلاح طلبان گریزان شوند. «
معلوم نیست وقتی افرادی که در لیست گذاشته شدند، تا 

این حد ناشناس بودند، چگونه ارزیابی و انتخاب شده اند!

او تصوی��ب قان��ون من��ع ب��ه کارگی��ری بازنشس��تگان 
را یک��ی از کارهای نادرس��ت مجلس دهم – ب��ا اکثریت 
اصلاح طلب- می داند: » اصلاح طلبان در مجلس بودند ولی 
اصلاح طلبان��ه عمل نمی کردند و کار  های��ی می کردند که 
بهتر بود نمی کردند، مانند تصویب قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان یا امثال این   ها که فکر می کردند کار  هایی مفید 

است، اما نه تنها مفید نبود بلکه مضر بود. « 
وی در مورد دولت روحانی هم می گوی��د: »از طرف دیگر 
دول��ت روحانی به ط��وری عمل کرد که مش��کلات مردم 
تشدید و باعث ش��د که مردم بسیار س��ریع از دولت روی 
بگردانند. کجا س��راغ دارید که یک دولت چهار ماه بعد از 
روی کار آمدن، محبوبیتش تا این حد پایین بیاید. مردمی 
که ۲۴میلیون به آقای روحان��ی رأی داده بودند که حتی 
۴ میلیون بیش��تر از دوره قبل بود، کلًا روی بگردانند و به 
خیابان   ها آمدند. دولت در ش��هریور کارش را شروع کرد و 
مردم دی ماه به خیابان   ها آمدند و علیه دولت شعار دادند، 
حتی کلًا گرایش های سیاس��ی را کنار گذاش��تند یا قبل 
از آن همه شعار سیاس��ی بود اما بعداً تغییر کرد. یک قشر 
جدید پابرهنگان وارد صحنه شدند و شعارشان هم تماماً 
معیش��تی ش��د؛ بنابراین این دولت وجهه و اعتبار خود را 

کاملًا از دست داد. «

سخنگوی دولت:
دولت آینده کشور را 

به میز مذاکرات گره نمی زند
نگاه راهبردی دولت این است که آینده کشور نه در گرو میز مذاکرات 
بلکه در گرو کار و تلاش جوان ایرانی و توجه به ظرفیت گس�ترده 
نیروی انس�انی نخبه و توانمند و همچنین کارگران ایرانی اس�ت. 
به گ��زارش ایرنا، علی به��ادری  جهرمی، س��خنگو و رئیس ش��ورای 
اطلاع رسانی دولت روز   شنبه در مراسم نمایشگاه دستاوردهای شش 
ماهه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اف��زود: دولت با اصلاح نگاه از 
بیرون به درون تلاش می کند و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نقش 

پیشرو و استراتژیک پیدا می کند. 
بهادری جهرمی خاطرنشان کرد: مس��ئولیت وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با وجود این س��نگین تر می شود که خوش��بختانه با تمرکز 
بر اهداف در این مسیر در حال حرکت اس��ت. وی با اشاره به عملکرد 
جهادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، این وزارتخانه را وزارتخانه ای 
مردمی دانست که بین مدیرانش تفاهم جمعی برای رفاه اجتماعی ایجاد 
شده است، اظهار داشت: تیم مدیریتی جوان و فعال در این وزارتخانه 
در عرصه های بسیاری پیشرو است و در حوزه صدور مجوز کسب و کار 
شاهد بودیم که چقدر اعطای مجوز تسهیل شده است. سخنگو و رئیس 
شورای اطلاع  رسانی دولت با بیان اینکه پنج  شنبه گذشته جلسه شورای 
عالی رفاه با حضور رئیس جمهور برگزار و در این ش��ورا برنامه رفع فقر 
مطلق در کشور ارائه شد، گفت: رئیس جمهور وزارتخانه های دیگر را هم 

مکلف کرد که برنامه حذف فقر مطلق را دنبال کنند. 
بهادری جهرمی عدالت را دومین بال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
دانس��ت و ادام��ه داد: حرکت های خوب��ی از جمله کاس��تن از فاصله 
حقوق مدیران ارش��د و کارمندان و همچنین اعزام تیم های بازرس��ی 
به کارگاه های کشور و تش��کیل پرونده تخلفات برای برخی از مدیران 
در شرکت های این وزارتخانه برداشته شده که همه اینها، گوشه ای از 

حرکت عدالت محوری در این وزارتخانه است. 
به��ادری جهرمی تأکی��د ک��رد: انتظار م��ی رود با س��رعت و جدیت 
عدالت محوری در این دول��ت و به ویژه در وزارت تع��اون پیش برود و 
مسئولان جوان و انقلابی این وزارتخانه هیچ هراسی از سنگ اندازی   ها 
نخواهند داش��ت تا آثار این حرکت   ها که تأمین رضایت عمومی است، 
شاهد و خوشحال باشیم که نتیجه این سختی کشیدن   ها نشاندن لبخند 
روی لب های مردم است. سخنگوی دولت اذعان کرد: این امر نیازمند 
پشتکار جدی و سعی در پاره کردن غل و زنجیرهای اداری و نظام های 
فرسوده و زیانبار اداری برای حل مشکلاتی است که سالیان سال کمر 
اقتصاد را زیر فشار خود می شکند. سخنگو و رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت خاطرنشان کرد: نگاه راهبردی دولت آن است که آینده کشور در 
گرو میز مذاکرات یا آینده این کشور و آن کشور نباشد بلکه توجه ما به 

ظرفیت نیروی انسانی نخبه و توانمند ایرانی و کارگران ایرانی است. 

کارشناس مسائل سیاسی:
حمله را تأیید نمی کنیم

چشم روی فتنه امریکا هم نمی بندیم
برخ�ی گفته بودند چ�را م�ا از حمله به 
اوکراین طرفداری کرده ایم که این سؤال 
نش�ان می ده�د آنها موض�ع جمهوری 
اسلامی را نفهمیده اند، چرا که ما به هیچ 
وجه از حمله نظامی طرفداری نکرده ایم، 
اما در عین حال چش�م خود را هم روی 
فتنه گ�ری امری�کا و نات�و نبس�ته ایم. 

محمد جواد لاریجانی، کارشناس مسائل سیاسی در خصوص تحلیل 
ریش��ه  ها و چش��م انداز جنگ روس��یه و اوکراین و سیاست جمهوری 
اسلامی در این زمینه اظهار داشت: معتقدم اوکراین تسلیم می شود و 
در نهایت مسئله غیر نظامی بودن و عدم ورود به ناتو را می پذیرد و سپس 
ترتیبی داده می شود که این دولت سقوط می کند و دولت دیگری مانند 
گرجستان روی کار می آید. بنابراین، این پیش بینی بنده درباره حوادث 

در روند جنگ فعلی اوکراین است. 
وی درباره ارزیابی خود از سیاست جمهوری اسلامی در ماجرای جنگ 
روسیه و اوکراین گفت:  سیاست ما این نیست که در وسط معرکه از این 
طرف و آن طرف امتیاز بگیریم، بلکه سیاست ما اصولی و دقیق و مبتنی 
بر منافع ملی کشورمان است. ما نمی توانیم تحریکات امریکا و برخی 
از کش��ورهای عضو ناتو را که در اوکراین علیه روسیه انجام می دادند، 
نادیده بگیریم، چون ما یک تجربه بس��یار روشن داریم و آن این است 
که ناتو سال های طولانی در افغانستان حضور داشت و هم برای ما و هم 
برای ملت افغانستان اثراتی داشت و الان که رفته است جز اینکه محلی 
از مشکلات باقی گذاشته و کش��ور ما را نیز متأثر کرده نتیجه دیگری 
نداشته است. نکته دیگر این است که ما طرفدار حمله و تهاجم نظامی 
به هیچ کشوری نیس��تیم چرا که جمهوری اسلامی در طول ۴۳ سال 
گذشته به هیچ کشوری حمله نکرده است اما اگر ما درباره مسئله یمن 
از حرکت مقاومت دفاع می کنیم به دلیل آن است که عناصر وابسته به 
امریکا به این کشور حمله کرده اند اما منطق ایران در مجموع هیچ گاه 

تهاجم نظامی نبوده است. 
به گفته جواد لاریجانی جمهوری اسلامی همواره طرفدار رأی و حضور 
مردم و حل و فصل مشکلات از طریق دیپلماس��ی بوده است اما خط 
امریکا و ناتو مبتنی بر زور و تهاجم نظامی و فش��ار است. کما اینکه در 
منطقه ما هم این مس��ئله کاملًا در عراق، سوریه و یمن مشهود است، 
لذا با این وضعیت موضع جمهوری اسلامی کاملًا اصولی است. اینکه نه 

سیخ بسوزد و نه کباب، قطعاً سیاست جمهوری اسلامی نیست.
 این تحلیلگر ارشد مسائل سیاسی درباره موضع ایران در قبال جنگ 
روسیه و اوکراین گفت: امریکا و ناتو و متحدان اروپایی در اکثر جا  هایی 
که می روند به دنبال فتنه هستند و امنیت کشورهای منطقه را تهدید 

می کنند.
 بنابراین، موضع جمهوری اسلامی این است که اولاً مخالف گسترش 
و حضور آنها در مناطق مختلف از جمله غرب آسیا است و ثانیاً موضوع 

منافع ملی کشورمان است که بسیار مهم است. 

تقویت آتش ضدزره نیروی زمینی سپاه 
با سامانه جدید

سامانه موشکی »پیروز« عملیاتی شد
سامانه موشکی ضد زره پیروز که به دست متخصصان صنایع دفاعی 
کشور طراحی و تولید شده است در نیروی زمینی سپاه عملیاتی شد. 
به گزارش تس��نیم، با تقویت زره تانک  ه��ا و ادوات زرهی و همچنین 
نصب سامانه های دفاع فعال روی این تجهیزات، استفاده از موشک های 
ضد زره معمولی برای انهدام تانک  ها کم کم اثرگذاری خود را از دست 
داد و رفته رفته نس��ل جدیدی از مهمات ضد زره وارد میدان ش��د که 
موشک  هایی با سرجنگی قوی تر و همچنین قابل هدایت از مسافت های 

طولانی بودند. 
سامانه موشکی پیروز از یک سکوی دو درجه آزادی که قابلیت نصب 
چهار فروند موشک ضد زره دهلاویه به همراه یک سامانه الکترو اپتیک 
را دارد، تشکیل شده اس��ت. این س��امانه همچنین دارای یک نوسل 
هدایت اس��ت که امکان هدفگیری و ش��لیک از طریق آن برای کاربر 
ممکن می شود. این سامانه به صورتی طراحی شده که قابل نصب روی 
خودروهای تاکتیکی ارس بوده و به صورت آسانس��وری طراحی شده 
است تا در زمان های غیر عملیاتی به درون خودرو رفته و با این کار مانع 
از آسیب دیدن سامانه خارج از میدان نبرد شود. علاوه بر اینکه این نوع 
طراحی سامانه پیروز موجب می شود در صحنه نبرد نیز پوشش مناسبی 

برای خودروی حامل این سامانه ایجاد کند. 
سامانه الکترواپتیکی پیروز امکان استفاده از این سامانه در شب و روز 
با استفاده از دوربین های حرارتی و دید در شب و همچنین قفل روی 
هدف را برای این سامانه میسر می سازد. از طرف دیگر کنسول هدایت 
این س��امانه در داخل خودرو تعبیه شده اس��ت که کاربر را از خطرات 

احتمالی مصون می سازد. 
ویژگی مهم این سامانه آن است که قادر است هر موشک را به فاصله تنها 
چهار دهم ثانیه از موشک بعدی شلیک کند که به این سامانه قابلیت 
مقابله با سامانه های دفاع فعال تانک  ها را می دهد و پیروز را به سلاحی 

مهلک برای تانک  ها و ادوات زرهی بدل می سازد. 
همچنین سامانه پیروز قادر است در ارتفاع دو کیلومتری و برد پنج یا 
هشت کیلومتری) بسته به نوع موشک دهلاویه مورد استفاده( با اهداف 

هوایی نیز درگیر شود. 
از س��وی دیگر تحرک پذیری س��امانه پیروز نیز فاکتور بسیار مهم در 
نبردهای امروزی است نصب این سامانه روی خودروی راهکنشی ارس 
این قابلیت را به سامانه پیروز داده است. عملیاتی شدن سامانه پیروز 
در کنار تحویل سایر سامانه های ضد زره و ضد استحکامات به نیروی 
زمینی سپاه قدرت آتش یگان های رزمی این نیرو در صحنه های مختلف 
نبرد افزایش می دهد و این نیرو را قادر می سازد با انواع تهدیدات زرهی 

از فواصل ایمن مقابله کند.
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اذعان به دلسردی مردم از اصلاح طلبان

گاهی تصویب یک قان�ون فراز و 
نش�یب های زیادی دارد و تفاوت 
مت�ن اولی�ه ب�ا آنچ�ه در نهایت 
تصویب می ش�ود فاصل�ه زیادی 
دارد. با توجه ب�ه اینکه نمی دانیم 
مصوبه مجلس درباره صیانت چه 
چیزی خواهد بود هنوز نمی توانیم 
درب�اره آن اظه�ار نظ�ر کنی�م

در فصل شش�م حمایت از حقوق 
کارب�ران ، ت�لاش کردی�م حفظ 
حریم خصوص�ی را قانونی کنیم. 
امروز در کش�ور هی�چ قانونی در 
مدیریت فض�ای مج�ازی وجود 
ندارد اگر داده های مردم به دست 
پیام رس�ان های خارج�ی تاراج 
شود، هیچ منع قانونی وجود ندارد  


